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لزوم تغيير نوع نگاه
 به تيم اميد 

  فريدون حسن 
واقعيت مهمي كه در خصوص تيم فوتبال اميد هميش��ه 
ناديده گرفته ش��ده اين اس��ت كه نوع نگاه ما به اين تيم 

نگاهي اشتباه و نتيجه گرايانه است. 
فوتبال اي��ران به تيم امي��د نگاهي صرف��اً المپيكي دارد، 
يعني اينكه اين تيم زماني تشكيل مي شود كه در آستانه 
رقابت هاي انتخابي المپيك قرار داريم. طبيعي است كه در 
چنين فضايي نه سرمربي تيم معلوم است و نه اعضای كادر 
فني و نه بازيكنان! و باز هم طبيعي است كه چنين تيمي 
هيچ گاه نخواهد توانست به نتيجه مطلوب دست پيدا كند. 
اين ثمره نگاه اشتباه فوتبال ايران در دهه هاي گذشته به 

تيم فوتبال اميد است. 
نگاهي به تيم هاي اين رده سني در كشورهاي رقيب فوتبال 
ايران در قاره كهن اما شرايطي متفاوت را نشان مي دهد. 
نگاه كشورهايي چون ژاپن، كره جنوبي و حتي در سال هاي 
اخير قطر و عربس��تان به تيم اميد نگاهي كاملًا پايه اي و 
آينده نگر است. آنها تيم اميدش��ان را همزمان با تيم ملي 
دارند چراكه بازيكنان تيم ملي مستقيماً از تيم اميد وارد 
رده بزرگسالان مي شوند، آن هم در حالي كه در طول سال 
تمرينات منظم خود را دارند، بازي هاي تداركاتي مناسب 
برگزار مي كنند و حتي در برخي مسابقات نه چندان سطح 
اول به جاي تيم ملي كشورشان حاضر مي شوند و اينگونه 
است كه هميشه از درصد آمادگي بالايي برخوردارند. به 
عنوان نمونه مي توان قطر را مثال زد كه با توجه چند ساله 
به اين رده فوتبال توانست با شايستگي عنوان قهرماني جام 
ملت هاي آسيا را به دست آورد و در ادامه هم موفقيت هاي 

زيادي را كسب كرد. 
پس با توجه به آنچه به صورت مختصر گفته شد ، مي توان 
به اين نتيجه رسيد كه براي داشتن يك تيم اميد قدرتمند 
و با برنامه و پيشرو بايد نوع نگاه آقايان مسئول فوتبال به 
اين تيم عوض ش��ود. تيم اميد فقط تيم المپيك نيست و 
اصلًا به فرض محال )با توجه به ش��رايط فعلي تيم اميد( 
كه به المپيك هم صع��ود كرديم، بع��د از آن چه اتفاقي 
رخ خواهد داد؟ همه مي دانيم بتي كه از صعود فوتبال به 
المپيك ساخته شده مجسمه كم اهميتي است كه هدف 
اصلي تشكيل تيم اميد را كه همان آينده سازي براي تيم 

ملي است، زير سايه برده است. 
همه مي دانيم كه در حضور رش��ته هايي چون كش��تي، 
وزنه برداري، شنا و دووميداني در المپيك فوتبال كمترين 
توجه ها را به خود جلب مي كند، البته اين به آن معنا نيست 
كه غيبت نزديك پنج دهه ای فوتبال ايران در بزرگ ترين 
آوردگاه ورزش جهان توجيه شود اما واقعيت اين است كه 
نبايد هدف تشكيل تيم اميد تنها در اين موضوع خلاصه 
شود. تيم اميد پشتوانه اول تيم ملي است، يعني بازيكنان 
آن مي توانند به صورت مس��تقيم جايگزين بازيكنان تيم 
ملي ش��وند. اصلًا يكي از دلايلي كه س��رمربي آن با نظر 
سرمربي تيم ملي انتخاب مي شود، همين است كه اين دو 
بتوانند با هماهنگي هم در واقع دو تيم ملي را داشته باشند 

اما در فوتبال ايران چنين چيزي ديده نمي شود. 
بديهي اس��ت تا زماني كه اين نگاه اصلاح نش��ود، مشكل 
تيم اميد همچنان پابرجاست. تيمي كه مقطعي تشكيل 
مي شود، نتيجه نمي گيرد و فقط تعدادي استعداد ملي در 

عرصه مربيگري و بازيكني را مي سوزاند و تمام. 

نگاه

حرف از تي�م اميد كه 

شيوا نوروزي
     گزارش

مي ش�ود، چي�زي جز 
بلاتكليفي ب�ه يادمان 
نمي آيد. سرنوشت تيم فوتبال زير 23سال ايران 
ب�راي هيچ ك�س مهم نيس�ت، ب�ه وي�ژه براي 
فدراسيون پرستاره كه هميشه ادعاي مديريت 
حرف�ه اي دارد.  در روزهايي كه بايد براي اميدها 
برنامه ريزي مي شد و همانند ساير رقبا به دنبال 
برگزاري اردو و بازي تداركاتي مي بوديم، آقايان 
زم�ان طلاي�ي آماده س�ازي را به بهان�ه معرفي 
كادرفني جدي�د از دس�ت دادند و ح�الا تلاش 
مي كنند حضور در تورنمنت غرب آس�يا را يك 
دس�تاورد بزرگ جلوه دهن�د، در حالي  كه اصل 
ماجرا مس�ابقات مهم آس�يايي و كسب سهميه 
المپيك است و براي موفقيت در اين رقابت ها به 

معجزه نياز داريم. 

اتلاف وقت فدراس��يون فوتبال براي معرفي س��رمربي 
جديد، اقدامي غيرحرفه اي و فرسايشي بود كه دودش 
مس��تقيماً به چش��م تيم امي��د خواهد رف��ت. آقايان 
خيال شان راحت اس��ت از اينكه بابت نتايج اميدها در 
بازي هاي پيش رو پاسخگوي هيچ كس نخواهند بود و در 
نهايت با چند مصاحبه قضيه را فيصله خواهند داد، در 
نتيجه اهميتي براي شان ندارد در بازي هاي آسيايي چه 
آينده اي براي تيم عنايتي رقم بخورد و حسرت المپيكي 
شدن فوتبال ايران به بيش از 50سال برسد. مهدي تاج و 
مشاورانش براي تعويق انتخاب سرمربي اول جام جهاني 
را بهانه كردند، بع��دش انتخاب جانش��ين كي روش و 
پس از آن هم اتمام ليگ برتر! همه اين بهانه هاي واهي 
باعث شد زمان طلايی آماده سازي از دست برود.  بعد از 
وقت كشي هاي كشنده، رضا عنايتي با نظر مستقيم امير 
قلعه نويي سكاندار اميدها شد تا او نيز فرصت نشستن 
روي صندلي داغ اين تيم را پي��دا كند. انتخاب عنايتي 
حرف وحديث هاي زيادي به همراه داش��ت و نداش��تن 
تجربه كافي از جمله انتقادهاي وارده به اوست. عنايتي 
در پاسخ به منتقدانش گفت گزينه هاي ديگر و مربيان 
قبل از او نيز تجربه بين المللي نداشته اند. اما توضيح او 
هم تغييري در اصل ماجرا ايجاد نمي كند چراكه سرمربي 
اميدها حتي در ليگ برتر نيز كارنامه قوي ندارد. علاوه  بر 
اين نقش قلعه نويي در تعيين سرمربي اميدها هم حاشيه 
ديگري براي اين تيم اس��ت، ضمن اينك��ه بلاتكليفي 
كاروان ورزش كشور براي اعزام به بازي هاي آسيايي را 
نيز بايد به اين حواشي اضافه كرد. حتي اولتيماتوم هاي 
وزير ورزش و كميته ملي المپيك براي تعيين سرمربي 
نيز راه به جايی نبرد و فدراسيون آنقدر صبر كرد تا پس 
از اتمام ليگ گزينه نهايی را اع��لام كند. عجيب  اينكه 
مسئولان ارشد ورزش به شدت بر اعزام تيم بلاتكليف 
اميد اصرار داشتند و حتي تعلل و بي احترامي فدراسيون 

فوتبال نيز نتوانست نظرشان را تغيير دهد. 

از حواش��ي كه بگذريم، مي رس��يم به اص��ل ماجرا؛ از 
تيم اميد چه انتظاري بايد داش��ته باشيم؟ تيم ملي زير 
23سال فوتبال كشورمان طي هفت ماه ماجراجويي هاي 
بزرگي در پيش خواهد داشت؛ ابتدا مسابقات مقدماتي 
جام ملت هاي آسيا )13 تا 21ش��هريورماه(، پس از آن 
بازي هاي آس��يايي هانگژو )اول مهرم��اه آغاز خواهد 
شد( و رقابت هاي قهرماني آس��يا و در نهايت انتخابي 
بازي ه��اي المپي��ك پاري��س )27 فروردي��ن تا 14 

ارديبهشت 1403(. 
در مقدمات��ي جام ملت ها با ازبكس��تان، افغانس��تان و 
هنگ كنگ همگروه هستيم و باتوجه به شرايط فوتبال 
ما و همچنين رقبا، پيش بيني ها حاكي از اين است كه 
احتمالاً مشكلي براي صعود به مرحله نهايی نخواهيم 
داشت، اما بازي هاي آسيايي مسابقات هانگژو يك سال 
به تعويق افت��اده و انتظار م��ي رود كاروان ايران نتايج 
خوبي كسب كند. از آخرين باري كه تيم فوتبال مان در 
المپيك آسيايی روي سكو ايس��تاد 16سال مي گذرد. 
اميدها در بازي هاي 2006 دوحه با شكست كره جنوبي 
مدال برنز را به دست آوردند، اما از آن به بعد چيزي جز 
ناكامي عايدمان نشده اس��ت. مناف هاشمي، دبيركل 
كميته ملي المپيك در اظهارنظري مدعي شده قلعه نويي 
و عنايتي هم قول كسب جايگاه در بازي هاي آسيايی را 
داده اند و هم قول سهميه المپيك، اما سرمربي تيم اميد 

صراحتاً اعلام كرد اگر شرايط مثل قبل باشد، قول هيچ 
موفقيتي را نمي دهد!

عنايتي درس��ت مي گويد، اگر قرار باش��د شرايط مثل 
گذشته باشد كه هست، نه تنها نمي توان قول موفقيت 
داد بلكه بايد منتظر نتايج ضعيف و ناكامي هاي جديد 
هم باشيم. كافي اس��ت نگاهي به چندماه بلاتكليفي و 

برنامه اي كه براي تيم اميد در نظر گرفته ش��ده است، 
داشته باش��يم. در روزهايی كه فدراسيون مي توانست 
سرنوش��ت كادرفني را معلوم كند، ترجيح داد تيم در 
بلاتكليفي بماند و بازي با اس��امي را به راه بيندازد، در 
صورتي كه مي توانس��تند با انتخاب بموقع س��رمربي، 
زمان را از دست ندهند و براي برنامه ريزي و انجام بازي 

تداركاتي وقت كافي داشته باشند. 
جدا از بحث كادرفني، هنوز مدت زيادي از ش��روع كار 
عنايتي در تيم اميد نمي گذرد اما سرمربي از هم اكنون 
مي داند كه در ش��هريورماه نمي تواند از س��ه تيم ليگ 
 برتري بازيكن بگيرد. عنايتي تازه فقط به سه تيم اشاره 
كرده و با ش��روع فصل جديد ليگ اصلًا معلوم نيست 
ساير تيم ها به اميد بازيكن بدهند يا ندهند. اين مسئله 
بارها در گذشته تكرار شده و زور فدراسيون نيز عملًا به 
باشگاه ها نرسيده است. اگر قرار باشد طبق روال سابق 
باشگاه ها براي تيم اميد ناز كنند، از هم اكنون بايد فكر 
چاره بود، البته آقايان مدعي شده اند امسال برنامه هاي 
ليگ با برنامه هاي اميدها هماهنگ است و اين مسئله 
تنش ها را كاهش خواهد داد، اما اين حرف فعلًا در حد 
يك ادعاست و وقتي زمانش برسد، واقعيت آن روشن 

خواهد شد. 

همه چيز مثل هميشه است و تغييري ديده نمي شود؛ 
از وقت كشي براي تعيين كادرفني گرفته تا ضعف پيدا 
كردن حري��ف تداركاتي. با تداوم اي��ن وضعيت چطور 
مي توان انتظار موفقيت از تيم اميد داشت؟ واقعيت اين 
است كه براي فدراس��يون فوتبال تنها تيم بزرگسالان 
مهم است و بس. در واقع تيم هاي پايه كمترين توجهات 
را به خود مي بينند و زمان مسابقات كه فرا مي رسد، همه 
ياد رده هاي سني مي افتند. غيبت فوتبال در بازي هاي 
المپيك به پنج دهه رسيده و اين يك ناكامي بزرگ براي 
ورزش كشور محسوب مي شود. در اين سال ها مربيان 
مختلفي آمده و رفته اند و همگي در شكستن اين طلسم 
ناكام بوده اند. علتش هم عدم مديريت صحيح، حرفه اي 
و برنامه ريزي ش��ده اس��ت. مديري كه ب��راي انتخاب 
سرمربي ماه ها همه را سركار مي گذارد، قطعاً نمي تواند 
تأثيري در نجات تيم اميد داشته باشد، جدا از اين آقايان 
مي خواهند در زمان اندك موفقيت هاي بزرگ كس��ب 
كنند و آن را به پاي مديريت خود بنويسند، در حالي كه 
مدعيان آسيا براي رسيدن به صدر قاره و گرفتن سهميه 
المپيك برنامه ريزي طولاني مدت دارند، روي تيم هاي 
پايه سرمايه گذاري مي كنند و براي آنها بهترين امكانات 

را در نظر مي گيرند. 

اميدها به اميد  معجزه!
براي اميدها چه كرديم و چه انتظاري از اين تيم داريم؟

ورزشي

پرونده
بررسی وضعيت تيم اميد

نگاه کارشناسان/  دنیا حیدری

اگر بخواهيم به حس��رت 
چهل وچند س��اله حضور 
تيم اميد در المپيك پايان 
دهي��م، بايد چ��ه كنيم؟ 
اين س��ؤال خوبي اس��ت. 
اگ��ر بخواهي��م. در واق��ع 
مسئله همين است. اينكه 
مي خواهيم يا نه. جواب اين 
سؤال خيلي ساده است. نه 
نمي خواهيم چراكه سودي 
براي كسي ندارد! اين اگر چه پاسخي تلخ اما عين واقعيت 
است. با حرف نمي ش��ود كاري انجام داد. از كوزه همان 
تراود كه در اوست. وقتي ما تشكيلات درست و حسابي 
نداريم، وقتي ما برنامه ريزي اصولي و حساب شده نداريم، 
وقتي افرادي براي تيم ملي فوتبال اميد تصميم مي گيرند 
كه نه فوتبالي هس��تند و نه متخصص اين كار، بايد هم 
هر دوره شاهد تكرار ناكامي در كس��ب جواز حضور در 
المپيك باشيم. ما در همين فدراسيون نفراتي داشتيم 
كه در بدترين ش��رايط بهترين نتايج را گرفتند. آن هم 
با كمترين حاش��يه، اما چطور مي شود فوتبال ايران كه 
روزي آقاي آسيا بوده آنقدر پسرفت مي كند كه حسرت 
حضور اميدهايش در المپيك عن قريب است 50سالگي 

را پشت سر بگذارد؟!
شما نگاه كنيد كره و ژاپن چطوري روي پايه هاي خود 
سرمايه گذاري مي كنند. من اين را به چشم ديده و لمس 
كرده ام. بازيكنان آنها از رده هاي نوجوانان راهي جوانان 
و سپس اميدها مي شوند و شما همان نفرات را چند سال 
بعد در تركيب تيم بزگسالان مي بينيد، به همين دليل 
هم است كه مي توانند در جام جهاني خودي نشان دهند. 
س��الي كه كره در جام جهاني خودنمايي كرد، داش��ت 
نتيجه سرمايه گذاري هاي خود در رده پايه را مي ديد،در 
حالي كه م��ا كوچك تري��ن اهميتي به رده ه��اي پايه 
نمي دهيم چراكه در اين رده ها نه پول است و نه تبليغات. 
وقتي هم كه سودي براي آقايان نداشته باشد، توجهي به 
آن نمي كنند، به همين دليل هم است كه موفقيت هاي ما 
در اين رده ها مقطعي است چراكه كسي توجه و حمايتي 
نمي كند كه اين موفقيت ها مداوم باشد و بتواند به چند 

دهه حسرت فوتبال ايران پايان دهد. 

سال هاس��ت در خصوص پايان دادن به حسرت حضور 
در المپيك حرف مي زنيم اما هنوز مش��كل س��ربازي 
داريم. هنوز مش��كل امكانات و برنامه ريزي داريم. هنوز 
نمي توانيم به وقت لزوم باش��گاه ها را متقاعد كنيم كه 
بازيكنان خود را در اختيار تيم اميد قرار دهند. هنوز در 
انتخاب سرمربي آنقدر زمان را هدر مي دهيم كه سرمربي 

فرصتي براي القاي تفكرات خود به بازيكنانش ندارد. 
نگاهي به فوتبال كره و ژاپن كه مي اندازيم، مي بينيم آنها 
هم آينده و هم حال را مدنظر قرار داده اند اما در فوتبال 
ايران چنين نگاهي وجود ندارد. خصوصاً براي تيم فوتبال 
اميد. در واقع اميد ها خيلي براي آنه��ا كه بايد حمايت 

كنند اهميتي ندارد، چراكه منفعتي براي ش��ان ندارد، 
به همين دليل تنها به حرف زدن در مورد اميدها اكتفا 
مي كنند و هيچ اقدام قابل توجهي براي آن نمي كنند و 
هميشه مي خواهند در كوتاه ترين زمان ممكن با كمترين 
امكانات و حمايتي اميدها به ايده آل ترين شرايط ممكن 
برسند و بهترين نتيجه را هم كسب كنند اما نمي شود. 
با اين تفكر نمي توان انتظار نتيجه گيري داشت و اگر هم 
نتيجه اي حاصل شود، مقطعي است و نمي تواند تداوم 
داشته باشد چراكه مشكلات سرجاي خودش باقي است 
و تا زماني كه اين مشكلات از سد راه برداشته نشود، هر 

گونه موفقيتي مي تواند يك حادثه يا اتفاق باشد. 
اگر موفقيت اميدها را مي خواهي��م بايد از تيم هاي پايه 
آغاز كنيم؛ درس��ت مثل راهي كه س��ال ها قبل كره و 
ژاپن رفتند. ما پايه ه��ا را رها مي كني��م چراكه چيزي 
براي كس��ي ندارند؛ نه تبليغاتي، نه درآمدي! در حالي 
كه براي رسيدن به موفقيت بايد از همين پايه ها شروع 
كرد. درست نيست كه تنها چند ماه يا چند هفته مانده 
به مسابقات تيمي تحت عنوان اميدها تشكيل دهيم و 
انتظار داشته باشيم موفق هم شود. نگاه مسئولان بايد 
تغيير كند. هميشه درگير فرعيات هستيم و اصل ماجرا 
را فداي حواش��ي مي كنيم! اينكه مربي ايراني باش��د يا 

خارجي وقتي شرايط مهيا نباشد، تفاوتي ندارد.  فراهم 
بودن امكانات، زيرساخت هاي لازم، همكاري باشگاه ها، 
حمايت هاي مادي و معنوي، برگزاري اردوهاي تداركاتي 
و بازي هاي دوس��تانه و از همه مهم ت��ر انتخاب بموقع 
س��رمربي از لازمه هاي موفقيت اس��ت چراكه موفقيت 
شانس��ي نيس��ت و بايد براي آن كار كرد. بايد ابزار لازم 
را فراهم ك��رد. در حالي كه ما سال هاس��ت فقط حرف 
مي زنيم، به همين دليل هم است كه هر چهار سال يك 
بار شاهد تمديد شدن حسرت حضور در المپيك هستيم. 

چون نمي خواهيم!

 ترديدي نيس��ت كه همه 
خواه��ان موفقي��ت تي��م 
اميد اي��ران و راهيابي آن 
به المپيك هستند، اما به 
حرف نيست. دستيابي به 
اين هدف عمل مي خواهد. 
مسئله پيچيده اي نيست. 
بارها و باره��ا در مورد آن 
بح��ث و گفت وگو ش��ده 
است. كمتر كسي هم است 
كه دليل اين ناكامي طولاني مدت را نداند. تيم اميد ايران 
موفق به شكستن طلسم چهل و چند ساله براي حضور در 
المپيك نمي شود! همانطور كه تيم بزرگسالان ساليان 
زيادی اس��ت نمي تواند در جام ملت هاي آسيا توفيقي 
كس��ب كند. چرا؟ چون در فوتبال م��ا هيچ كس جاي 
خودش نيس��ت، چون بي برنامگي موج مي زند. چون نه 
زيرساخت مناس��بي داريم و نه حمايتي كه لازم است 
از اميدها مي ش��ود. حالا اين موارد را بگذاريد كنار يك 
مديريت ضعيف و ناكارآمد تا دليل ناكامي اميدها طي 
چهار دهه اخير مش��خص شود. ش��ما نگاه كنيد وقتي 
آسيا يك سهميه در جام جهاني داش��ت، ايران مسافر 
جام جهاني بود اما هرچه س��هميه آسيا بيشتر شد، كار 
ما براي كسب س��هميه جام جهاني سخت تر و سخت تر 
شد. چرا؟ چون افرادي كه در رأس امور هستند اين كاره 
نيس��تند؛ يا نمي توانند يا نمي خواهند. لازمه موفقيت 
برنامه ريزي است اما شما ببينيد فوتبال ما تا چه اندازه 
در برنامه ريزي ضعيف است. وقتي اصولي پيش نرويد، 
نمي توانيد انتظار موفقيت داشته باشيد. بهترين مربي 
دنيا را هم كه بياوريم، نمي تواند در عرض يكي دو ماه با 
تيمي نصفه و نيمه به موفقيت دس��ت يابد. وقتي حرف 
از تشكيل تيم مي زنيد، بايد اول ش��رايط را مهيا كنيد. 
زمين تمرين و س��الن بدنس��ازي، بعد بايد اب��زار مورد 
نياز را فراهم كنيد. از ت��وپ و كاور گرفته تا بقيه موارد، 
سپس به فكر انتخاب مربي باش��يد. نمي توانيد بازيكن 
جمع كنيد، بع��د مربي انتخاب كنيد. ه��ر كاري اصول 
خاص خودش را دارد. وقتي نه زيرساخت لازم را داريد 
و نه برنامه ريزي، يعني شرايط كسب موفقيت را نداريد. 
از طرف ديگر مرب��ي زماني انتخاب مي ش��ود كه هيچ 

فرصتي براي شناخت بازيكنان خود و ايجاد هماهنگي 
بين آنها براي پياده كردن تفكراتش ندارد. با وجود اين 
انتظار داريم طلسمي را كه به زودي سن آن از نيم قرن 
هم عبور مي كند، بشكنيم و مجوز حضور در المپيك را 
كس��ب كنيم و به محض ناكامي هم با س��رمربي تيم را 
بركنار و تيم را منحل مي كنيم تا چند ماه يا چند هفته به 
مسابقات مهم بعدي! اما هرگز به اين فكر نمي كنيم كه 
ايراد كار كجاست كه سن طلسم حضور اميدهاي ايران 
در المپيك همواره بيشتر و بيش��تر مي شود. آيا تقصير 

تمام اين ناكامي ها برگردن سرمربي تيم است؟ 
اميدها سال هاست با مشكل مواجه هستند، حتي زماني 

كه سكان هدايت اين تيم به دست مهدوي كيا سپرده شد؛ 
مربي ای كه به طور اصولي و در فوتبال آلمان مربيگري را 
آغاز و سال ها با رده هاي پايه كار كرده بود و آشنايي خوبي 
با اين رده داش��ت، اما بدون اينكه شرايط را برايش مهيا 
كنيم، انتظار داشتيم معجزه كند و وقتي نكرد، به سادگي 
كنارش گذاش��تيم! اتفاقاً وقتي تي��م مهدوي كيا نتيجه 
نگرفت، در كميته فني در خص��وص ناكامي اميدها هر 
سؤالي كه از او شد، پاسخي منطقي داد. با وجود اين مثل 
هميشه ساده ترين و پيش پا افتاده ترين كار انجام شد؛ كنار 
گذاشتن سرمربي! اما آيا تا به امروز شده يك بار مديري 

به دليل عدم نتيجه گيري يك تيم كنار گذاش��ته شود؟ 
نه! در حالي كه بيشتر مشكلات و دليل اصلي ناكامي ها 
عدم مديريت درست و برنامه ريزي اصولي است. با وجود 
اين همواره ترجيح مي دهيم كادر فني را تغيير دهيم، در 
حالي كه مشكل مديريت ناكارآمد اس��ت و تا زماني كه 
نتوانيم در مديريت تغيير ايج��اد كنيم آش همين آش 
است و كاسه همين كاسه و نبايد انتظار موفقيت داشته 

باشيم و حتي اگر موفقيتي هم رخ دهد، مقطعي است. 
همه خ��وب مي دانيم دليل اين همه س��ال ناكامي تيم 
ملي فوتبال اميد ايران چيس��ت. با انتخ��اب ديرهنگام 
سرمربي نمي توان توقع موفقيت داشت. تيم اميد نياز به 

برنامه ريزي اصولي، انتخاب بموقع سرمربي، حمايت و 
كار اصولي و مهم تر از همه همكاري باشگاه ها دارد، اما 
در تمام طول اين س��ال ها كدام يك از اين موارد آنطور 
كه بايد و شايد رعايت شده است. همواره شاهد از دست 
دادن زمان و انتخاب ديرهنگام سرمربي و عدم همكاري 
باشگاه ها براي دادن بازيكن به تيم اميد هستيم. علاوه 
بر آن هرگز حمايتي كه بايد از اين تيم نمي شود و همه 
حرف ها در حد شعار است. درست برعكس توقعاتي كه 
وجود دارد! اما با اين نگاه و با اين شرايط نمي توان انتظار 

موفقيت داشت. 

مديريت ضعيف اجازه موفقيت به اميد ها نمي دهدحمايت از اميدها منفعتي براي شان ندارد 

براي فدراسيون فوتبال تنها تيم بزرگسالان 
مهم اس�ت و ب�س. در واق�ع تيم ه�اي پايه 
كمترين توجهات را به خ�ود مي بينند و زمان 
مسابقات كه فرا مي رس�د، همه ياد رده هاي 
س�ني مي افتند. غيبت فوتب�ال در بازي هاي 
المپيك به پنج دهه رسيده و اين يك ناكامي 
بزرگ براي ورزش كشور محسوب مي شود

حسين فركي

پيشكسوت فوتبال

ابراهيم قاسم پور

كارشناس فوتبال


